
 stelling 

“Het Deltaplan 
Biodiversiteit 
zal de provincies 
nu echt gaan 
helpen om vaart 
te maken met het 
natuurbeleid”

Vorige maand presenteerde een brede 
maatschappelijke beweging hun 
nieuwe aanpak voor natuurherstel in 
Nederland, het Deltaplan Biodiversiteit. 
De deelnemers zijn kennisinstituten, 
landbouwvertegenwoordigers, bedrijven, 
natuur- en milieuorganisaties en een 
bank. Door betere samenwerking streven 
zij ernaar het biodiversiteitsverlies 
om kunnen buigen naar herstel. Een 
belangrijk aspect binnen het plan 
is het ontwikkelen van een nieuw 
verdienmodel, waarbij grondgebruikers 
beloond worden voor de inspanningen 
die zij leveren om de biodiversiteit te 
vergroten. In maart vinden de Provinciale 
Statenverkiezingen plaats. Een goed 
moment om het natuurbeleid weer eens 
onder de aandacht te brengen. Biedt het 
Deltaplan Biodiversiteit uitkomst?

— Lotty Nijhuis (journalist)
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Bas Rüter, directeur 
duurzaamheid Rabobank

“80% van de boeren 
geeft aan dat ze graag 
duurzamer willen 
produceren. Ze weten 
alleen nu niet hoe. Als hun 
inkomen via het Deltaplan 
Biodiversiteit op peil 
blijft, krijgen we die 80% 
ongetwijfeld mee.”

“Het Deltaplan Biodiversiteit zal de 
provincies zeker helpen, mits we 
in staat zijn de uitwerking vorm te 
geven op de manier zoals het nu 
is gepresenteerd. Wat er nu ligt is 
een gezamenlijke ambitie, maar het 
verdienmodel hebben we nog niet in 
detail doorgerekend. Er staat bijvoor-
beeld nog geen handtekening onder 
het plan over hoeveel cent duurder 
de melk precies moet worden om 
het rond te kunnen rekenen. Als we 
willen dat de boeren biodivers gaan 
produceren, moeten we op zoek naar 
financiële compensatie. Het financi-
ele gat tussen gangbare landbouw en 
biodiverse landbouw is minder groot 
dan je misschien denkt. De kosten 
voor kunstmest, veevoer en gewasbe-
schermingsmiddelen zijn lager, maar 
het gat moet wel gedicht worden. 
We kunnen dat opvangen met 
hogere prijzen aan de kassa, maar de 
consument is daar maar tot op zekere 
hoogte toe bereid. We zullen ook 
subsidies in moeten zetten, of grond-
eigenaren moeten bewegen lagere 
pacht te vragen. De Rabobank start 
binnenkort een pilot waarin een aan-
tal boeren rentekorting op bestaande 
financiering kan krijgen. Dan moeten 
zij wel tot de beste kwart behoren 
volgens de biodiversiteitsmonitor. 80 
procent van de boeren geeft aan dat 
ze graag duurzamer willen produ-
ceren. Ze weten alleen nu niet hoe. 
Als hun inkomen via het Deltaplan 
Biodiversiteit op peil blijft, krijgen we 
die 80% ongetwijfeld mee. ”

Louise Vet, directeur NIOO 
en initiatiefnemer Deltaplan 
Biodiversiteit

“Een goede interne 
samenwerking binnen de 
provincies is cruciaal. Vaak 
zitten landbouw en natuur 
bij totaal verschillende 
afdelingen, die niets met 
elkaar te maken hebben. 
Ik zou de provincies willen 
oproepen hier eerst verbetering 
in aan te brengen.”

“Ik ben het helemaal eens met de stelling. 
Ik zie namelijk dat er nu al bij verschil-
lende provincies initiatieven zijn op het 
gebied van het natuurbeleid. Ik weet 
zeker dat het Deltaplan Biodiversiteit daar 
een stimulerende rol in kan spelen. Een 
paar provincies hebben ons tijdens het 
opstellen van het plan al benaderd. Het 
Deltaplan biedt hen een gebiedsgerichte 
aanpak, waarbij landbouw, openbare 
ruimte en natuurgebieden integraal wor-
den benaderd. Ten eerste schetsen we een 
inspirerend droombeeld, waar iedereen ge-
zamenlijk naar toe kan werken. Daarnaast 
hebben we de succesfactoren voor goede 
samenwerking op een rijtje gezet. Tot slot 
hebben we een systeem ontwikkeld waar-
mee we de grondgebruikers kunnen gaan 
belonen voor de bijdrage die zij leveren 
aan het creëren van gunstige omstandig-
heden voor biodiversiteitsherstel. Binnen 
dit hele systeem spelen de lokale partners 
een belangrijke rol. De rol van de provin-
cie is niet zwaar sturend, maar meer die 
van initiator en facilitator. Het is hun taak 
om coalities te bouwen en het natuurbe-
leid te financieren. Daarvoor is een goede 
interne samenwerking binnen de provin-
cies cruciaal. Vaak zitten landbouw en na-
tuur bij totaal verschillende afdelingen, die 
niets met elkaar te maken hebben. Ik zou 
de provincies willen oproepen hier eerst 
verbetering in aan te brengen. Daarna 
kunnen ze aan de slag met onze integrale 
benadering. Het Deltaplan Biodiversiteit 
is een stevige vaas, waar alle verschillende 
bloemen in kunnen bloeien.
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Jaap Dirkmaat, directeur 
Vereniging Nederlands 
Cultuurlandschap / voorzitter 
Das&Boom

“Wij schuiven graag aan bij 
de verdere uitwerking van 
dit plan. Ik ga daar niets 
nieuws vertellen, maar neem 
gewoon het oude Deltaplan 
voor het Landschap mee.”

“Het Deltaplan Biodiversiteit is niet 
echt een plan. Er ontbreekt een heldere 
paragraaf met concrete tools. Daarnaast 
is het probleem dat overheden en be-
leidsmakers lijden aan geheugenverlies 
en telkens weer het wiel opnieuw willen 
uitvinden. Het is leuk dat iedereen 
elkaar gevonden heeft, maar het is niets 
nieuws. Met het Deltaplan voor het 
Landschap hebben we in 2006 samen 
met 34 organisaties uiteenlopend van 
Natuurmonumenten tot LTO tot Bou-
wend NL en RECRON al een plan om-
armd om 200.000 km aan landschapsele-
menten aan te leggen, mede ten gunste 
van de biodiversiteit. Vervolgens heeft 
een taskforce het kabinet geadviseerd 
hoe dit te financieren. Met de wisseling 
van politieke macht heeft Bleker het 
plan in de prullenbak gegooid. Ik vrees 
hetzelfde lot voor het Deltaplan voor 
Biodiversiteit. We moeten beseffen dat 
natuur geen hobby is, maar de basis 
van onze beschaving. Daarom moet de 
financiering stevig verankerd worden in 
een nationaal fonds, dat ook in tijden 
van economische teruggang gevuld blijft 
worden. Natuur heeft stabiliteit nodig. 
Als we willen dat enerzijds boeren zich 
inzetten voor natuur en landschap en 
anderzijds de publieke en private sector 
daar samen financieel aan bijdragen, 
moeten zij allen zeker weten dat ze niet 
met de volgende modegril meedoen. Ik 
begrijp goed dat zij moe worden van 
telkens weer een nieuw plan. Daarom 
schuiven wij graag aan bij de verdere 
uitwerking van dit plan. Ik ga daar niets 
nieuws vertellen, maar neem gewoon 
het oude Deltaplan voor het Landschap 
mee.”

Ben Koks, oprichter van 
Werkgroep Grauwe Kiekendief en 
akkervogelspecialist.

“De rol van de provincies in 
het optuigen van dit feest? 
Verwacht er niks van. Ik 
zie de decentralisaties van 
het nationale natuurbeleid 
als één van de allergrootste 
weeffouten in veertig jaar 
natuurbeschermingsbeleid.”

“In 2018 zag ik met stijgende verbazing 
hoe bij het Deltaplan Biodiversiteit het 
creëren van een brede consensus belang-
rijker was dan het formuleren en realisti-
sche en vooral ook meetbare doelen. Deze 
ontbreken in het Deltaplan vrijwel vol-
ledig. Het is naar mijn idee niet erg handig 
te denken dat we LTO Nederland nodig 
hebben om tot een succesvol Deltaplan 
te komen. Ik zie meer in samenwerking 
met individuele boeren dan met organisa-
ties die de laatste decennia - tegen beter 
weten in - de schaalvergroting en intensi-
vering (met toenemende maatschappelijke 
kosten) er doorheen hebben gedrukt. Het 
hele landbouwsysteem heeft een reset 
nodig, een reset die door de consumenten 
betaald wordt, zodat individuele boeren er 
niet de dupe van worden.
En dan de rol van de provincies in het 
optuigen van dit feest? Verwacht er niks 
van. Ik zie de decentralisaties van het 
nationale natuurbeleid als een van de al-
lergrootste weeffouten in veertig jaar na-
tuurbeschermingsbeleid, vooral omdat de 
belangrijkste provincies bestuurd worden 
door christelijke partijen en de VVD, niet 
bepaald de milieuvriendelijkste. 
Ik zou Louise Vet en haar enthousiaste 
partners willen adviseren een flinke adem-
pauze in te lassen en eerste goed na te 
denken over de diepte van de landbouw-
crises in relatie tot natuur en landschap. 
Laat de instanties die te dicht tegen over-
heden aanschurken er in eerste instantie 
helemaal buiten. Daar waar overheden 
worden binnengelaten zal het nivellerende 
effect van ons poldermodel direct zijn 
desastreuze werk doen.”

Arno Teunissen – Projectleider Natuur 
en Landschap provincie Noord-
Brabant

“Het Deltaplan Biodiversiteit 
draait vooral om maat-
schappelijke organisaties 
en marktpartijen, maar de 
provincie kan de regierol op 
zich nemen door partijen 
samen te brengen en eventueel 
regelgeving aan te passen als die 
de gewenste ontwikkeling in de 
weg staat.”

“De provincies zijn verantwoordelijk voor 
het natuurbeleid, maar staan daar niet alleen 
in. De grote opgaven die er liggen vragen ver-
antwoordelijkheid van iedereen. Daarom is 
het zo mooi dat verschillende partijen die er-
toe doen elkaar hebben gevonden binnen het 
Deltaplan Biodiversiteit. Die samenwerking 
is niet vanzelfsprekend, met name tussen 
natuur en landbouw zijn we teveel in hokjes 
gaan denken; in het ene gebied doen we 
landbouw, in het andere gebied natuur, ter-
wijl de verschillende functies elkaar natuur-
lijk beïnvloeden. Bij de provincie organiseren 
we daarom ook steeds meer samenwerking 
tussen de verschillende partijen, ook intern. 
Boeren die willen extensiveren kunnen 
bijvoorbeeld bij ons terecht voor subsidie of 
een bedrijfscoach. Het verbaast ons eigenlijk 
dat de provincies pas zo laat bij het proces 
betrokken zijn. Het Deltaplan Biodiversiteit 
draait vooral om maatschappelijke organi-
saties en marktpartijen, maar de provincie 
kan de regierol op zich nemen door partijen 
samen te brengen en eventueel regelgeving 
aan te passen als die de gewenste ontwik-
keling in de weg staat. De zoektocht in het 
Deltaplan naar een nieuw verdienmodel via 
stapelbare vergoedingen voor afzonderlijk 
meetbare prestaties is hoopvol en vooral een 
taak voor de marktpartijen Het is belangrijk 
dat we alle opgaven in samenhang blijven 
zien en geen nieuwe hokjes creëren. Naast 
biodiversiteit vragen ook de energietransitie, 
CO2-opslag en waterberging om ruimte. 
Als we al deze opgaven aan elkaar kunnen 
koppelen, ontstaan er echte kansen voor een 
duurzame leefomgeving.”
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